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ACTA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA DEL PLE DE LA CORPORACIÓ
MUNICIPAL, CELEBRAT EL DIA DOS D’ABRIL DE DOS MIL QUATRE

- - - o o o O O o o o - - -

A la ciutat de Sagunt, el dia dos d’abril de dos mil quatre, a les 18 hores i 40
minuts, es reuneixen a la Sala de Sessions d’aquest Ajuntament, sota la presidència de
la Il·lma. Sra. Alcaldessa, Gloria Calero Albal, els/les següents regidors/es:

Sr. José Luís Chover Lara
Sra. Nuria Hernández Pérez
Sr. Miguel García Benítez
Sra. Aurora Campayo Duarte
Sr. Alfonso Vicente Muñoz Muñoz
Sra. M. Monserrat Solaz Latorre
Sr. Miguel Á. Martín López
Sr. Fernando López-Egea López
Sra. Rosa M. Vilalta Villarroya
Sr. Joaquín Estal Lizondo
Sr. Manuel Civera Gómez
Sr. Josep Francesc Fernández Carrasco
Sr. Silvestre Borrás Azcona
Sr. Francisco Zarzoso Usina
Sr. Juan Serrano Moreno
Sra. Antonia L. Murciano Rodríguez
Sra.  M. Carmen Gómez Bernuz
Sra. M. Dolores Contreras Matalí
Sr. José L. Martí González
Sr. Marcelino Gil Gandia
Sr. Jaime E. Goig Torres
Sr. Manuel Gallart de la Torre
Sr. Miguel Á. Cortés Flor
EXCUSA LA NO ASSISTÈNCIA:
Sr. Alfredo C. Castelló Sáez

Assistits del secretari general, Sr. Emilio Olmos Gimeno, i de l’interventor, Sr.
José Eugenio Garcerán Rodríguez, a fi de celebrar sessió extraordinària del Ple de la
corporació, en primera convocatòria.

La presidència obri la sessió i es passen a tractar els assumptes inclosos en
l’ordre el dia.

ÚNIC: DECLARACIÓ INSTITUCIONAL COMMEMORACIÓ “XXV
ANIVERSARI AJUNTAMENTS DEMOCRÀTICS” I RECONEIXEMENT A
MEMBRES DE LES CORPORACIONS DEMOCRÀTIQUES DE SAGUNT

A l’abril del 2004 es commemora el XXV ANIVERSARI DE LA
CONSTITUCIÓ DELS AJUNTAMENTS DEMOCRÀTICS. Des de la celebració de
les primeres eleccions democràtiques molts han sigut els canvis que s’han produït als
nostres municipis, canvis que basats en valors de llibertat i progrés han comportat la
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consolidació de la cultura democràtica i l’augment en la prestació dels serveis i en la
seua qualitat.

Aquesta maduresa democràtica aconseguida no haguera sigut possible sense
l’esforç i la dedicació de molts ciutadans i dels alcaldes i regidors que, al llarg d’aquests
25 anys, han treballat per aconseguir la participació dels ciutadans en la vida municipal i
consolidar l’administració local com el nivell més idoni per a gestionar eficaçment els
recursos i aportar solucions concretes que milloren la vida dels ciutadans.

L’Excm. Ajuntament de Sagunt, en virtut de la seua iniciativa i recollint el
sentiment de la Federació Valenciana de Municipis i Províncies, vol celebrar els vint-i-
cinc anys d’existència municipal democràtica retent homenatge a aquestes persones i
animant a tots a continuar en l’esforç d’estar en l’avantguarda en la voluntat de servei i
de millora del viure quotidià dels ciutadans.

Per tot això, fent seua la proposta de la Comissió Executiva de la Federació
Valenciana de Municipis i Províncies de data 19 de novembre del 2003, i en
compliment dels acords adoptats per la Comissió Informativa Especial constituïda per
aquest ajuntament, el Ple de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA:

PRIMER: Aprovar la present Declaració i trametre l’acord d’aprovació i
qualsevol altra informació complementària a la Federació Valenciana de Municipis i
Províncies. Amb el text d’aquests acords, la Federació procedirà a l’edició d’una
publicació que recollirà els pronunciaments de les corporacions locals valencianes amb
aquest motiu.

SEGON: Declarar d’ara endavant el 3 d’abril com a “Dia del municipi”, de
manera que en el futur aquesta data es convertisca en referència permanent dels
ciutadans en relació amb les seues institucions locals, acompanyat de la celebració
d’actes institucionals i qualssevol altres de projecció pública que consideren convenient
organitzar.

La presidenta de la corporació es dirigeix als assistents dient: “Bona vesprada a
tots i a totes, benvinguts i benvingudes a aquesta casa de tots i totes, comença el Ple
extraordinari per a commemorar el 25 aniversari dels ajuntaments democràtics, amb
l’únic punt de l’ordre del dia: declaració institucional commemoració del 25 aniversari
d’ajuntaments democràtics i reconeixement a membres de les corporacions
democràtiques de Sagunt. D’acord amb els alcaldes que han passat durant tota aquesta
etapa democràtica li done la paraula al primer alcalde de l’etapa democràtica d’aquests
vint-i-cinc anys, Sr. Manolo Carbó.”

El primer alcalde de l’etapa democràtica, Sr. CARBÓ, diu: “Bona vesprada al
públic en general, ex des dels anys 79 fins avui, a tots bona vesprada i els millors
desitjos per al futur. Hi ha una situació totalment distinta vint-i-cinc anys després a la
que hi havia en el moment que aquella corporació va prendre possessió de
l’Ajuntament, per la voluntat dels ciutadans. Aqueix canvi representa que avui hi ha
nous problemes, que llavors no existien, que llavors hi havia uns problemes molt
urgents, que prendre iniciatives el més ràpidament possible perquè teníem molt
desemparats els barris perifèrics de la ciutat i del Port de Sagunt, per tant vam haver de
prendre la iniciativa ràpidament ajudats per les corporacions locals com la Diputació
Provincial per a establir els contactes necessaris i recuperar allò que representava la
intervenció dels programes de la Diputació Provincial per als municipis de menys de
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vint mil habitants. Com que Sagunt no podia entrar per la condició de major de vint-i-
cinc mil habitants vam haver de recórrer als barris perifèrics que eren tots cap avall i cap
al nord i cap al sud, el Port, el Grau, l’Almardà, la zona del Ferroland, la de l’Hospital,
eren cinc els barris perifèrics que podien entrar en aquella situació perquè estaven a més
de dos quilòmetres del centre, del nucli principal de la població, llavors era Sagunt per
cert i comprenia els cinc barris aqueixos. Vam fer unes actuacions que no van costar
molts diners perquè llavors les coses no valien com avui, no es podia permetre el luxe
de fer més coses, vam asfaltar molts carrers, a grosso modo ens vam trobar amb uns
tres-cents mil metres quadrats de carrers sense voreres, sense asfaltar, sense aigua
potable, sense clavegueram, sense llum, i tot això vam haver de fer-ho ràpidament per a
posar en condicions de poder seguir funcionant i vivint en els nostres barris perifèrics
com he dit abans. Aqueixa diferència es tradueix també en la quantitat qualitativa
econòmica que representava el pressupost municipal en aquell moment i el que
representa avui. Jo calcule que seran vint-i-cinc vegades més el pressupost més el
pressupost actual que el que hi havia llavors, això pot representar la gran diferència que
existeixen en les coses que han discorregut al llarg del temps, que afortunadament no
totes han sigut danyoses per al poble sinó que han sigut bones la majoria i l’activitat tant
d’aquell Ajuntament com dels següents independentment del seu color, eren els que
treballaven sense taxa ni mesura per a poder donar d’alguna forma recer a totes aqueixes
qüestions. Jo vull significar d’aquella legislatura només tres o quatre punts que van ser
els més sobreixents de llavors. El primer va ser que en aquella corporació va haver-hi
una oposició, però una oposició col·laboradora. Una oposició que va contribuir al treball
de govern de l’Ajuntament acceptant les comissions que l’aparell del partit de
l’Ajuntament li va oferir. Després d’una deliberació interna d’ells van acceptar i van
treballar durant tota la legislatura en aquelles coses que van acceptar, molt bé per cert i
amb molt bon criteri. Llavors no va haver-hi, d’aquella manera més oposició que en els
plens, en els plens ells tenien llibertat de votar aquelles coses que creien convenients,
que no els convenia i que no li convenia a l’Ajuntament i no obstant també se li votava
a favor aquelles coses que ells treballaven i que presentaven als Plens per a la seua
aprovació. Però la realitat és que aquella corporació va destacar precisament per aqueixa
col·laboració que és molt d’agrair per cert perquè els temps aquells no eren els d’avui,
eren temps molt difícils. També vam tenir que com a conseqüència del nostre pacte
preelectoral amb el Partit Comunista del País Valencià, els teníem en la comissió de
govern, o la comissió permanent que era llavors, que no era comissió de govern, per a
distribuir d’alguna forma els càrrecs i d’ací és quan ve l’acord de cedir-li a UCD, llavors
els llocs que nosaltres crèiem que podien exercir. Vam passar un gran esglai el 23 de
febrer de 1981, un gran esglai perquè allò va poder ser un tremend desbaracle si arriben
a quallar les intencions d’aquells colpistes que van intentar d’alguna forma conculcar els
drets adquirits amb la Constitució i amb el consens de tots les forces polítiques
d’Espanya. Passat aqueix tràngol ens vam trobar ja amb el final de la legislatura i
llavors en aqueix final de legislatura, que és quan dic el del colp d’ETA, va ser a final
del mes de febrer. I va haver-hi un altre succés també fructuós per a l’Ajuntament, als
calabossos municipals per un incendi intern provocat pels propis presos, van morir
quatre ciutadans de Sagunt. Dos d’ells menors d’edat, va ser un colp tremend per a
aquesta corporació, que va estar treballant permanentment per a resoldre el problema
que va quedar ací ancorat i que nosaltres com deixàvem el govern municipal a l’abril
del 83, jo ja no em vaig presentar a la reelecció i per tant això va quedar amb
recomanacions d’ajuda i resoldre en el màxim possible als tècnics que en aquell
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moment hi havia a l’Ajuntament per a resoldre. A partir d’ací ja es normalitza un poc la
situació fins a finals de l’any 83 que ja en els primers mesos de l’any 84 amb el famós
tema de la reconversió industrial i la quarta planta siderúrgica, que es va muntar aquell
extrem tan gran de pensar que la gent s’anava a quedar pràcticament al carrer sense cap
ajuda. Afortunadament tot això es va resoldre amb el temps i en el pas dels anys ha
quedat demostrat que allò era una necessitat de llavors, que en cas de no haver-la fet en
aqueix moment potser haguera sigut definitiu per al futur d’aquest poble. I ja diria jo
que.. he de fer un incís per a recordar-me d’aquells regidors que ja no estan amb
nosaltres, de tots els que van entrar en el 79 i posteriorment que per les raons lògiques
del pas dels temps ja no estan ací amb nosaltres ni podran estar més, per tant un sentit
homenatge també a ells. Jo agraïsc des d’ací a la corporació actual aquest detall que ha
tingut de fer aquest dia de la commemoració dels vint-i-cinc anys dels ajuntaments
democràtics i sí perquè és d’agrair ja que ací en la història de Sagunt estarà ja per a la
resta de la vida tots aqueixos homes i aqueixes dones que al llarg dels temps van dedicar
un esforç tremend per a traure a aquest poble de la voràgine que s’havia ficat amb la
dictadura. Eixim d’aquell règim i va caldre començar de nou en tot, no teníem lleis
municipals per a la democràcia, vam haver de refer-lo tot amb voluntat i esforç, vam
haver de prendre iniciatives que potser vorejaven la Llei però que vam haver de fer-les
perquè no hi havia una altra manera d’eixir dels embolics i quan es dilucidava alguna
qüestió que poguera ser perniciosa per al poble posàvem tot l’esforç necessari per a
desviar-la i que no arribara a perpetuar-se ací al poble. Després, jo volguera fer algunes
manifestacions i també algunes recomanacions, en aquest Fòrum crec que es pot discutir
d’allò humà i d’allò diví, més d’allò humà que d’allò diví, però es pot discutir de tot i
que crec que hem de fer un esforç tots els grups polítics, totes les persones, de canviar el
tarannà a la democràcia de veritat, a la democràcia participativa que és el que ha portat a
aquest poble a tenir aquest nucli de representants municipals al llarg dels seus vint-i-
cinc anys amb l’esforç que he dit abans, de tots. Llavors, com ací es pot discutir de tot,
no cal encrespar els debats, no cal fer-los tibant perquè hi ha una raó històrica que
recomana que no siga així, perquè l’alçament de l’any 36 va ser motiu d’aqueixos
enfrontaments al Parlament, als ajuntaments i en tots els llocs on hi havia una
representació que havia guanyat les eleccions de l’any 1931 i que  en la República que
es va declarar el 14 d’abril a València hi havia un conglomerat de components polítics
que lluitaven per mantenir aqueixa democràcia que va ser un espai molt curt de temps,
de cinc anys, però que contra això va haver-hi una sublevació que ens va portar a la
tragèdia d’Espanya en els últims quaranta anys. És necessari recordar açò perquè la
vertadera raó de la política no és encrespar, no és discutir, no és fer el jo impassible,
l’egocentrisme de la política no es pot portar a les persones, s’ha de portar a les
institucions, el treball de les institucions, el treball d’alguna forma consensuat, comú, de
tots els participants en els governs dels ajuntaments, que les coses que siguen possibles
d’arribar a consensos i acords interns que es facen perquè això beneficia tots els grups
polítics i tot el poble en general. Això és beneficiós i cal tractar de portar-ho a cap
perquè s’imposa, no caben les discrepàncies de tipus personal, no cap l’enfrontament,
no caben aquelles tensions i aquelles acrituds que es prenen en les discussions i en els
debats, cal moderar això, cal ser veritablement democràtics i cal assumir aquelles
responsabilitats que a cada un li toquen i que el poble ha decidit posar al lloc que li
correspon en cada moment perquè el jutge de tot el que aquí passa és el poble i el poble
és el que posa després les coses al lloc i al lloc adequat. Jo crec que tenim les
possibilitats que ens ofereix la democràcia participativa, amb el degut respecte a les lleis
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d’obligat compliment, la Constitució i els Estatuts d’Autonomia, l’esforç necessari
deixant si és necessari alguna ploma que una altra al camí, però és necessari fa una
política que vaja en benefici exclusivament del poble, de la ciutadania, sense acritud,
defensant cada u el que crega convenient, pensant sempre que el beneficiari al final serà
el poble sinó ens el demandarà. Per tant torne a repetir el meu agraïment a la corporació
per aquesta commemoració, per aqueixa medalla que ens posaran i d’alguna forma
donant les gràcies a tot el públic assistent.”

L’Alcaldessa Presidenta de la corporació manifesta: “Benvolguts ciutadans i
ciutadanes, benvolguts regidors i regidores, els actuals i els que heu complit el vostre
mandat en el seu moment però avui per a mi, honorables regidors i regidores, no hi ha
millor homenatge al vint-i-cinc aniversari de la Constitució, dels ajuntaments
democràtics que fer-ho avui ací amb tots vosaltres i vosaltres. Hi ha sis companys que
per desgràcia ja no estan ací amb nosaltres, Valentín Vicente, Nazario Alepuz, Jaime
Casañs, Alberto Martínez, Vicente Torres, Vicenta Ramírez, però igualment vaja
l’homenatge per a tots ells com si estigueren ací amb tots nosaltres i també, per què no,
aquest homenatge fer-lo amb els familiars, mullers, fills, marits, de tots i cada un de
nosaltres i de nosaltres que viu de prop i tan de prop, que viu i sofreix la política igual
que nosaltres. El 3 d’abril de 1979 va ser un dia històric com molts altres que ha viscut
Espanya, però aquest no sols ha de ser per a la denominació de carrers, places, parcs,
jardins o edificis, és per a fer memòria i saludar els protagonistes que amb l’afecte que
només la democràcia ben entesa permet. Des d’aqueix dia fins avui, molts heu i hem
treballat per a fer que la democràcia madure, perquè l’administració funcione, perquè
l’administració local funcione, perquè la gent que vota siga dignament representada en
les seues necessitats del present i en les seues il·lusions de futur. Manolo Carbó, Pepe,
Paco, Manolo Girona, Silvestre, si poguéreu tornar la història cap a arrere, de moltes
coses estic segura que esteu segurs d’haver fet bé, d’altres us faríeu vosaltres mateixos
una crítica, però estic segura que en totes les actuacions buscàveu sobretot el bé comú
segons la interpretació de cada un de vosaltres. Sempre es poden fer millor les coses,
això sempre és veritat, es pot rectificar en alguns aspectes, però estic convençuda que la
tasca més difícil és encaminar les accions de l’Ajuntament amb el pensament posat en el
futur. He de confessar-vos ací a tots vosaltres que aqueixa és la meua obsessió, què serà
de Sagunt?, què serà dels seus nuclis, dels seus barris, de les seues indústries, del seu
patrimoni, de la seua mar, de la seua muntanya, d’ací a cent anys?, què és el que hem de
fer avui perquè no se’ns escape el futur? Estic convençuda que el diàleg, el consens, i la
participació és una vacuna preventiva per a l’error, però també sé que tots els dies cal
fer un esforç perquè les xicotetes coses que avui semblen tan importants no ens lleven
força, no ens distraguen per a fer el veritablement important de cara al futur. Aquest
Ajuntament no té por als desafiaments de cap projecte, ni a la discussió de cada un dels
temes, ni al diàleg amb cada una de les parts i la gent d’ací a deu anys, d’ací a alguns
anys ens avaluarà, ens jutjarà i ens votarà per les xicotetes coses però també i
fonamentalment per haver interpretat el present correctament perquè aquest Ajuntament
no perd les seues possibilitats de progrés. Com a institució representant de tots i totes
tenim l’obligació de conduir, encapçalar, motivar i liderar el benestar general de la gent
visquen on visquen, siguen d’on siguen. En la responsabilitat que avui em toca faré tot
el necessari i tot el que estiga al meu abast perquè entre tots i totes assegurem els valors
de respecte i de solidaritat, de llibertat i d’igualtat, de democràcia i de desenvolupament
que és la base, creiem, de l’estructura municipal de la qual forme avui part. M’acaben
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de passar una nota per a dir-me que tampoc està amb nosaltres José María Sánchez, ni
Pedro Segura. Ara passarem a fer entrega d’una senzilla medalla per a cada un dels
regidors que han passat per aquesta corporació en aquests vint-i-cinc anys. Primer farem
entrega als que han sigut alcaldes i després entre tots nosaltres farem entrega a cada un
dels regidors.”

A continuació la Sra. Alcaldessa fa entrega de la medalla i pin commemoratius a
tots els membres de les diferents corporacions democràtiques presents en l’acte i
familiars de morts que els recullen en representació seua.

I vist que no hi ha més assumptes a tractar, la presidència clou la sessió a les 19
hores i 40 minuts, de tot això, com a secretari, done fe.

ACOMPLIU-HO: L’ALCALDESSA


